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rast Harju tänava rekonstrueerimist is-
tusin mitu korda seal pingi peal ja imet-
lesin, milline super vaade avaneb Ni-
guliste kirikule ja Rüütli tänava kesk-
aegsetele elamutele. Paistab ka Lühi-
kese jala väravatorn, kirikud, Toompea. 
Juba mitu põlvkonda inimesi on selle 
vaatega elanud. Kas tõesti keegi kuju-
tab ette, et sellisele vaatele ehitatakse 
umbes kümme De La Gardie kaubama-
ja stiilis klaasist ja ma ei tea mis mater-
jalidest uut hoonet?»

Muutuste tuuled sajandi lõpus
1998. aastal kuulutati välja Tallinna 
muinsuskaitseameti juhi konkurss ja 
seda valdkonda pikalt juhtinud Ras-
mus Kangropool sunniti – samamoo-
di nagu Dubovik nüüd ehk «vabatahtli-
kult-sunniviisiliselt» – ametist lahkuma. 
Tõsi küll, talle tehti mingisugune nõuni-
kukoht, aga tema nõu ei tahtnud keegi 
kuulda ning tuntud ja hinnatud ajaloo-
lane Kangropool ei olnud oma viimas-
tel tööaastatel kuigi õnnelik.

Kangropooli asemele tuli konkursi 
võitnud Liisa Pakosta. «Pakosta kutsus 
mu enda juurde ja pakkus asetäitja koh-
ta. Tingimus oli see, et mina hakkan pi-
dama läbirääkimisi riigi muinsuskaitse-
inspektsiooni ja selle juhi Jaan Tamme-
ga, et sõlmida haldusleping, millega riik 
annab õigused ja kohustused Tallinnas 
muinsuskaitse läbiviimiseks meile, ja nii 
ta läks,» meenutab Dubovik.

1999. aastal asus ta Tallinna muin-
suskaitseametis tööle, 2001. aastaks oli 
haldusleping sõlmitud ja linn sai haka-
ta ise oma muinsuskaitseliste küsimus-
te üle otsustama. «Väga palju noori tuli 
sinna tööle ja ka praegu võib öelda, et 
kogu muinsuskaitse osakond on noored, 
mina olin ainus vana,» mainib Dubovik.

Tema sõnul on muinsuskaitse osa-
konna juhi töö üks pidev promo- ja 
müügitöö, mida pidi kogu aeg tegema 
kõigi linnapeade ja abilinnapeadega. 
Kõik ideed, et jälle tuleb ühe või teise 
muinsuse peale suuri summasid kulu-
tada, tuli linnajuhtidele «maha müüa».

Tallinna linnapeadest oli muinsus-
kaitsel kõige parem vastastikune mõist-
mine Edgar Savisaarega, väidab Dubo-

vik. «Müts maha tema ees – kui palju ta 
mind ära kuulas ja muinsuskaitset aitas. 
Linnamüür ja tornid ja needsamad bas-
tionikäigud on kõik korda saanud tänu 
tema toetusele.»

Bastionikäikude avamine
Kui hakati okupatsioonide muuseumi 
ehitama, varises ehitusplatsil järsku mi-
dagi sisse. Selgus, et seal avanes endise 
Wismari raveliini võlvitud käik, milles 
oli umbes meetri jagu vett.

«Õnneks olid nende käikude kohta 
vanad joonised olemas, nii et see ei ol-
nud suur üllatus. Üllatav oli ainult see, 
et käigud on nii hästi säilinud. 1857. aas-
tal kustutati Tallinn Vene impeeriumi 
kindluslinnade nimekirjast ja pärast 
seda keegi neid käike enam ei kasuta-
nud. 

Jutt käikudest jõudis Savisaareni, 
kes oli tollal linnapea, ja mina pidin tal-
le ekskursiooni tegema. Läksime temaga 
sinna auku, kust oli käik näha, ja tema 
küsis, kas neid käike saaks tulevikus 
rahvale avada,» meenutab Dubovik.

Muinsuskaitse-
juht vastas linnapea-
le, et meil on ju peaae-
gu kilomeeter täiesti 
heas seisukorras käi-
ke, mis on kasutama-
ta. Pidades sellega sil-
mas Rootsi bastioni ja 
Ingeri bastioni tunne-
leid. «Savisaar ütles, et hea küll, tee lin-
navalitsusele ettepanek. Nii läkski kõik 
lahti sellest Wismari raveliinist, ja see 
suur projekt õnnestus viieteistkümne 
aastaga realiseerida.»

Kui Tallinna linnapeaks sai Mihhail 
Kõlvart, tundis ta huvi kirikute vastu, ja 
loomulikult pidi jälle Dubovik talle asju 
lähemalt tutvustama. 

«Tema kõige suurem teene on Kaa-
sani kiriku restaureerimine. Sisuli-

selt nullist ja ava-
riiolukorrast tegi-
me täieliku komp-
veki. Kõlvarti pa-
nus on just kiri-
kute puhul väga 
suur. Minu järg-
mine suur unistus 
– mine tea, kuidas 

ta nüüd edeneb – oli Skoone bastioni 
kordategemine. Siin ka Kõlvart linna-
peana aitas, et me saime raha projek-
teerimiseks ning möödunud aastal te-
gime esimese etapi tööd ära.»

Kui ärimeestest on kasu
Duboviku juures on käidud igasuguste 
pööraste ideedega, aga kaks korda on 
tal ettevõtjatest tõsiselt hea meel olnud. 
Esimene kord oli siis, kui Tarmo Sum-
berg tuli ja tahtis ära osta Pikal tänaval 
Kolm Õde, et sinna hotell rajada. Tei-
ne kord siis, kui Urmas Sõõrumaa Pa-
tarei ära ostis.

«Kolm Õde olid linna omad, need 
seisid kümme aastat tühjalt ja lagune-
sid, linn ei kulutanud nende peale senti-
gi. Ma kartsin kõige rohkem, et kui sin-
na tehakse korterid, siis on kõik – kee-
gi ei näe enam majade sisemust. Aga 
siis tuli Tarmo Sumberg, kes pakkus, et 
sinna võiks teha hotelli. Alumisel kor-
rusel kohvik ja restoran, üleval hotelli-
toad. Tarmo plaani ma toetasin. Ja me 
tegime päris tihedalt koostööd. Seintel 
tulid välja maalingud ja igasugused as-
jad ja kokkuvõttes on see väga hästi res-
taureeritud. See oli super tulemus, mil-
le Sumberg seal saavutas,» räägib Du-
bovik.

Mis puudutab Patareid ja Urmas 
Sõõrumaad, siis siin on Duboviku sõ-
nul veel vara tulemustest rääkida, aga 
Sõõrumaa varasem tegevus Roterman-
ni kvartali arendamisel annab alust ar-
vata, et muinsuskaitsel pole vaja Patarei 
pärast muretseda. Muuseas, kõigi nende 
aastate jooksul, kui Rotermanni arenda-
mine käis, ei kostnud muidu väga krii-
tilise Duboviku poolt ühtegi kriitilist 
märkust.

«Me arutasime alati kõik projektee-
rijate ja töö tegijatega läbi. Ma osalesin 
nende koosolekutel, koostöö oli algu-
sest peale väga hea. Kõige unikaalsem 
asi Rotermannis, millest keegi ei räägi, 
on korsten Ahtri tänava pool. Keegi ei 
kujuta ette, kui võimas konstruktiiv-
ne töö sai tehtud ümber selle korstna. 
Selle all on kaks korrust parklat. Kogu 
see korsten on altpoolt kindlustatud 
umbes kümne meetri betooniga. Sel-
list tööd pole Eestis ja minu teada kogu 
Baltimaades mitte keegi kunagi teinud. 
See töö oli kohutavalt kallis, aga Sõõru-
maa läks selle peale ja see korsten sei-
sab seal, ja seisab veel sada aastat,» lau-
sub Dubovik.

MIHHAIL KÕLVART
Tallinna linnapea

Meie koostöö Borisiga 
algas, kui ma olin abi-
linnapea ja vastutasin 
kultuuri, hariduse ja 
spordi eest. Toetasin 
otsust, et muinsuskaitse 
osakond läks linnapla-
neerimise ameti alla, 
see oli Borisi soov. Enne 
seda kuulus see kultuu-
riväärtuste ameti alla, 
aga koos Borisiga leid-
sime, et see oleks 
mõistlik lahendus.

Minu jaoks 
on linnasüs-
teemis olnud 
kaks inimest, 
kes ei ole mitte 
ainult linna tööta-
jad, vaid linna, eelkõige 
vanalinna sümbolid. 
Need on Jüri Kuuskemaa 
ja Boris Dubovik. Seda 
esiteks nende teadmiste 
ja teiseks suhtumise tõt-
tu. Mõlemale on vana-
linn midagi rohkemat kui 
lihtsalt kultuuriväärtus ja 
ajaloopärand. See on 
oluline osa nende elust.

Borisi puhul on 
muidugi ka erine-
vad projektid, kus 
me kokku puutusi-

me. Oli ka vaidlusi, 
eriarvamusi, aga kui sa 

suhtled oma ala profes-
sionaaliga, kes tegeleb 
oma südameasjaga, siis 
sõltumata sellest, kas 
ollakse ühel meelel või 
mitte, sa suhtud alati 
temasse lugupidamise-
ga ja saad aru, mis on 
ühe või teise seisukoha 
taga. See on siiras veen-
dumus nendes asjades, 

mis olid tema kaitse all. 
Aga arutelude käigus 
leiti alati erinevaid 
lahendusi.

Vanalinn on üks asi, 
aga me suhtlesime 
temaga ka siis, kui oli 
Kalevi spordihalli reno-
veerimine. Püüdsime lei-
da lahendusi, ja mõned 
asjad jäidki nii, nagu 
Boris seda nägi, aga mis 
ei olnud spordiasutuse 
jaoks kõige mugavamad 
lahendused. Mõnes tei-
ses asjas, kus see oli või-
malik, tuli ta ka vastu.

Boris Dubovik on olnud vanalinna sümbol
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Boris Dubovik armastab 
ja kaitseb Tallinna 
pärandit sõna otseses 
mõttes kogu südamest. 

Tal on uskumatu tead-
miste pagas – elu on 
näidanud, et muinsus-
kaitses on kogemus ja 
lai silmaring ülioluline. 
Ma olen alati hinnanud 
seda, et kui me ka jää-
me Borisiga eri komisjo-
nides eri arvamusele, 

siis pärast tuli-
seid vaidlusi ja 
vastastikku 
argumentide 
kaalumist oleme 
jõudnud üldjuhul 
ikka üksmeelele.

Tänu Borisi kirele, aga 
ka julgusele seista nii 

ülemuste kui ka 
avalikkuse ees 
muinsuskaitse 
väärtuste eest, 

on Tallinna pärand 
– ma rõhutan, et 

mitte ainult vanalinn – 
nii hästi hoitud ja samas 
jätkuvalt nii põnev.

Hästi hoitud ja põnev Tallinna pärand

FREDI-ARMAND 
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arhitekt ja 
muinsuskaitsja

Mina tean Borisi 
sellest ajast, kui ta noo-
re poisina Eestisse tuli. 
Ma usun, et tal oli algu-
ses võrdlemisi raske, 
sest ta ei vallanud eesti 
keelt. Teiseks, ta ei 
olnud ju Eestiga ja Eesti 
muinsuskaitselise tege-
vusega üldse kursis. 
Aga enam-vähem äsja 
keskkoolist tulnud poiss 
oskas üles leida õiged 
inimesed, sellel alal töö-

tavad spetsialis-
tid, nagu näi-
teks Villem 
Raam. Raam oli 

peaajaloolane 
restaureerimise 

alal, Borisist sai esialgu 
isegi nagu Raami abili-
ne väliuurimiste alal.

Ta viis ennast aasta 
või paariga asjadega 
nii kurssi, et oli meile 
kõigile võrdväärseks 
kolleegiks.

Boris oli selles mõttes 
väga terane poiss, et ta 
oskas endale selgeks 
teha just need asjad, 
mis olid kõige olulise-

mad, eriti keskaja arhi-
tektuuri osas. Tema oli 
üks kindel figuur, kes 
eksisteeris vanalinnaga 
koos väga palju aastaid. 

Ja tema tööd vanalin-
na kaitsel me võime 
praegu näha, sest vana-
linn on ilusti alles ja 
midagi väga halba seal 
juhtunud ei ole. See näi-
tab, et Boris oskas 
ennast kehtestada. 

Kellele tema tegemi-
sed nüüd ette jäid ja 
kes oli see kangutaja, 
seda mina ei oska 
praegu öelda.

Nüüd on meil niisugu-

ne olukord, et riigi 
muinsuskaitseametil on 
värske juht ja ka Tallin-
na muinsuskaitse saab 
uue juhi. 

Selle tõttu võib tulla 
pööre muinsuskaitse 
igapäevategevuses. 

Kui igal pool on uued 
juhid, siis minusugune 
vana juurikas ei saa 
enam ühtegi sõna öel-
da. (Tomps on 93-aas-
tane, kuid hoiab ennast 
oma erialal toimuvaga 
kursis. Muu hulgas on 
ta näiteks resoluutne 
Estonia juurdeehitise 
vastane – toim.)

Boris Dubovik on head tööd teinud

Tallinna muinsuskaitsejuht Boris Dubovik asub oma kabinetis asju kokku pakkima.  FOTO: TAIRO LUTTER

Tallinna 
linnapeadest oli 

muinsuskaitsel kõige parem 
vastastikune mõistmine 
Edgar Savisaarega.


